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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar
en obres de Barcelona i d’altres
municipis de l’àrea metropoli-

tana i entorns, alguns d’ells a la
comarca.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és una petita promotora de Car-
dedeu que fa una obra a Tiana, on
el nom del cartell també coincideix
amb el del clan de Viladecans des-
articulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu del terri-
tori, i que prefereix mantenir l’a-
nonimat, confirma a aquest mit-
jà que la vigilància d’obres per part
de presumptes clans és una pràc-
tica estesa. De fet, explica que
“són els mateixos clans els que van
a l’obra i pregunten al constructor:
‘Oi que necessiteu seguretat?’”. “Si
els dius que no”, afegeix, “ja saps
que l’endemà no hi trobaràs res”.
Aquest arquitecte posa d’exemple

un cas de fa anys al barri del Gor-
nal, a l’Hospitalet, que recorda bé
perquè va viure els fets de prime-
ra mà. “Es tractava d’una obra pú-
blica d’arranjament d’una zona del
barri”, explica. “Quan quedava
molt poc per finalitzar els tre-
balls van donar la vigilància per
acabada. L’endemà van desapa-
rèixer els bancs que s’havien de po-
sar a la zona”, recorda. El cons-
tructor de l’obra, que també de-
mana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans
de córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte pú-
blic per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
BAIX LLOBREGAT

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres públiques i privades d’arreu del territori

» Un arquitecte i un constructor relaten casos d’intimidació dels clans per aconseguir la vigilància

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O va en-
trar el 20 de setembre en una nova fase.  I
és que l’ofensiva judicial i policial de l’Es-
tat per frenar la votació va fer una escala-
da repressiva que va provocar que la Guàr-
dia Civil fes 14 detencions i 40 registres. 

L’operació policial, que es va posar en
marxa ben d’hora, va trobar de seguida res-
posta de la ciutadania. Milers de persones
es van anar concentrant al davant de la con-
selleria d’Economia, l’epicentre de l’operatiu,
per protestar contra el que estava passant.
A mesura que anaven passant les hores, la
zona es va omplir de gent. En paral·lel,
l’ANC i Òmnium feien una crida a la mo-
bilització permanent. Quan la concentra-
ció ja era massiva el mateix vicepresident
de la Generalitat, Oriol Junqueras, va apa-
rèixer per pronunciar un breu discurs da-
vant dels concentrats, uns 40.000 segons

la Guàrdia Urbana. Junqueras va fer una
crida “a la serenitat i la calma, però també
a la fermesa i la resistència”.

DETENCIONS I ESCORCOLLS
L’operació policial va ser ordenada, tal
com va informar el Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya, pel jutjat número 13
de Barcelona, Juan Antonio Ramírez Sun-
yer. Tal com va avançar Catalunya Plural,
l’ordre del jutge es va cursar d’ofici, cosa que
significa que es va fer sense demanar un in-
forme a la Fiscalia per tal que el ministeri
públic valorés les detencions i els registres.
Segons el mateix mitjà, fonts de la Fiscalia
van explicar que el mateix ministeri públic,
tot i no haver estat consultat pel jutge, no
es va oposar a la decisió.

Entre els detinguts per l’operació poli-
cial hi havia dos integrants del cercle més

proper al vicepresident Junqueras: el se-
cretari general de Vicepresidència i Eco-
nomia i Hisenda, Josep Maria Jové, i el se-
cretari d’Hisenda, Lluís Salvadó.

EL REFERÈNDUM, ENDAVANT
Tot i que l’endemà dels fets, Junqueras, en
una entrevista a TV3, va admetre que l’o-
peració de la Guàrdia Civil per evitar l’1-O
“altera” el referèndum  i les seves “regles del
joc”, poc després el president de la Gene-
ralitat, Carles Puigdemont, va assegurar que
el Govern té “plans de contingència” per ga-
rantir-lo i va reiterar el que ha dit des d’un
inici: l’1-O hi haurà col·legis i urnes.

En paral·lel, la mobilització ciutadana
va continuar. En aquest cas, l’epicentre va
ser el TSJC, on milers de persones van ex-
pressar el seu suport als detinguts. Convo-
cats per Òmnium i l’ANC, entre els con-

centrats també s’hi van poder veure polítics,
com ara la presidenta del Parlament, Car-
me Forcadell; les conselleres Meritxell Bo-
rràs i Meritxell Serret i el primer tinent d’al-
caldia de Barcelona, Gerardo Pisarello. 

Mentre els dies següents els detinguts
quedaven en llibertat provisional, el Govern
publicava la llista de col·legis on votar. Una
acció que rebia la resposta immediata del go-
vern espanyol: la Fiscalia ordenava als
Mossos identificar els responsables d’a-
quests col·legis, en primer lloc, i que els pre-
cintin abans de diumenge, en segon terme.
Una ordre, aquesta última, que des de la po-
licia catalana es va rebre amb preocupació,
ja que van argumentar que implementar-la
pot comportar problemes d’ordre públic. I
tot plegat mentre Trapero enviava el seu nú-
mero 2 a la reunió de coordinació del dis-
positiu –imposat per l’Estat– contra l’1-O.

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» La Guàrdia Civil deté 14 alts càrrecs de la Generalitat en una operació policial per aturar el referèndum
» L’acció va provocar que 40.000 persones es concentressin al davant de la conselleria d’Economia

Escalada repressiva
Tres imatges de la jornada que es va viure el 20 de setembre. Fotos: Twitter (@LongaronM) i ANC
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per Jordi Lleal 

Catalans de tota condició anirem
a votar, a la papereta hi marca-
rem sí, altres no o la deixaran en
blanc, alguns es quedaran a
casa, però tots tindrem el dret fo-
namental d’anar a votar. Està
demostrat que per “terra, mar i
aire” (i també des de les clave-
gueres subterrànies de l’estat)
forçaran tot el que puguin per
deslegitimar el referèndum. Si
som prou majoria en anar a
votar i són més els sí que els no,
quedarà palesa la voluntat dels
catalans, sense cap dubte.  Serà
aleshores quan Catalunya hau-
rà de demanar el suport dels or-
ganismes internacionals per
aconseguir ser reconeguda com
a nou estat. Serà difícil però no
impossible. Passaran mesos i
anys però, com ha passat en al-
tres casos a Europa, al final
s’imposarà el pragmatisme i
Catalunya entrarà en el concert
de les nacions. 

Amb les declaracions de

tants que diuen: si jo fos català,
faria... Ens interessa el que fa-
ran els catalans. Hem d’apren-
dre a no estar amb la mirada gi-
rada cap a Espanya esperant a
veure què ens diuen. Ja som
prou grans. Tenim les nostres
idees i hem de prendre les nos-
tres decisions, i encertar-la o
equivocar-nos nosaltres sols,
sense dependre de què pensen
més enllà de la Sénia.

El PSC i els comuns esperen
encarrilar el país per una tercera
via, amb una indefinició calcu-
lada, per veure-les passar i ales-
hores, segons bufi el vent, pren-
dre partit. Que fàcil, oi? Enca-
ra queda algun ingenu que es
cregui que es pot reformar Es-
panya? Quantes vegades s’ha
intentat des de Catalunya i s’ha
fracassat! 

Com diu Lluís Llach: No hi
ha alliberament social sense
alliberament nacional. Nosal-
tres ho farem!

Un diari participatiu

4La festa de la llibertat
Editorial

4Per la llibertat de premsa 
i per totes les llibertats

La llibertat de premsa és un
dels pilars fonamentals del sis-
tema democràtic. Uns mitjans
lliures de censura i d'amenaça
per part dels governs garan-
teixen un sistema comunicatiu
ric i divers, i una ciutadana in-
formada.

Som professionals compro-
mesos amb un exercici respon-
sable del periodisme i la defen-
sa de la llibertat d'expressió i la
llibertat de premsa, principis fo-
namentals en una societat plu-
ral i democràtica. Uns principis,
reconeguts a la Declaració Uni-
versal dels Drets Humans (art.
19), al Conveni Europeu dels
Drets Humans (art. 10) i a la
Carta dels Drets Fonamentals
de la Unió Europea (art. 11).
Fins i tot a la Constitució Es-
panyola (art. 20).

En els darrers dies, i arran
de la convocatòria i la campa-
nya del referèndum de l'1 d'oc-

tubre i de l'actuació despro-
porcionada del govern espany-
ol per impedir-lo malgrat la
voluntat del Parlament i de la
majoria de la ciutadania, di-
verses associacions professio-
nals han rebut denúncies de pe-
riodistes que han estat coac-
cionats, obligats a identificar-se
durant la cobertura d'esdeve-
niments d'interès públic, pres-
sions a les redaccions i adverti-
ments judicials.

Aquests fets signifiquen un
atac greu i frontal a la llibertat
d'expressió i d'informació. Com
a professionals del periodisme
i de la comunicació, per respecte
a la societat a la qual ens devem
i servim, no ens podem perme-
tre el silenci davant d'aquesta
dinàmica. No es poden erosio-
nar els drets fonamentals de la
llibertat d'expressió i d'infor-
mació, i els mitjans públics i pri-
vats tenim el deure i el dret de

treballar amb llibertat per poder
fer-nos-en ressò.

Per això, i d'acord amb els
nostres principis deontològics,
exigim la immediata aturada
d'aquestes actuacions que ame-
nacen la nostra feina, empo-
breixen la nostra capacitat d'in-
formar amb qualitat, la llibertat
dels nostres mitjans per emetre
continguts publicitaris, i ame-
nacen drets fonamentals.

Fidels al nostre compromís
amb el periodisme mostrem,
també, el nostre compromís
amb un model de societat en què
la llibertat d'expressió i d'infor-
mació són part indestriable del
conjunt de llibertats que cal ga-
rantir a totes i cadascuna de les
persones que integrem la socie-
tat catalana. Són drets fona-
mentals i nosaltres i els mitjans
pels quals treballem, actors,
com d'altres institucions, ga-
rants de la seva salvaguarda.

Actualitat a la xarxa

#NoTenimPor #MadridConEl1-O #DembéléLesionat

@omnium Crits de "No tinc por" refer-
men la solidària unió de la societat cata-
lana en la defensa del Referèndum. No
tenim por!

@antoniobanos_: Hay imprentas en
Madrid que conozcáis para imprimir carte-
les del referéndum? Os podéis encargar
vosotros de hacerlo? Es totalmente en serio.

@Sr_HSmith: Si la lesión de Ousmane
Dembélé del FC Barcelona no es la apli-
cación del artículo 155 yo ya no sé.
#Dembelé.
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Un diari obert

per Valeria Vargas-Manfredi

Volvemos a la rutina, a nuestros lugares
de trabajo, a nuestros estudios, a nues-
tros círculos. Las comidas en grupo,
con los compañeros, con los colegas, con
los amigos. Las reuniones al acabar el tra-
bajo, los cambios de turnos, las vecinas
del barrio. En el mercado, nuestros
puntos de venta habituales.

Todos comentan sus viajes y aven-
turas de verano. Sus amoríos y compras,
sus experiencias gastronómicas, sus
cambios de vivienda, sus quejas, sus in-
timidades, sus confidencias, risas.

Sin embargo todos conciden en co-
mentar un triste evento. Despedimos el
verano de una manera triste y diferen-
te. Se comenta entre otras cosas, que Bar-
celona ya no es segura, que ya no es la
misma. Se hace incapié en lo que pudo
ser (acerca de los explosivos y su desti-
no frustrado) y lo que será, y cuándo será.

Días después del trágico evento, me
acerqué a las Ramblas, observe horro-
rizada y con los ojos humedecidos las
muestras de cariño, los mensajes, las flo-
res y las fotografías de las víctimas de
aquel horroroso jueves 17 de Agosto. Un
signo de interrogación invisible me per-
seguía en cada paso. ¿Por qué? 

Al final del recorrido, dejo una vela
blanca en medio de miles, flores y letre-
ros con mensajes en pleno mosaico de
Joan Miró. 

Mi piel erizada y lágrimas que no pue-
do contener expresan la tristeza de tal hor-
roroso evento que le ha tocado vivir a mi
ciudad querida. A mi Barcelona. Mi tier-
ra, mi sitio de protección, mi tierra de con-
suelo, de oportunidades. Teniendo origen
europeo y americano y habiendo vivido
en distintas ciudades y conocido dife-
rentes culturas, siempre he sentido que
todo va bien cuando estoy en Barcelona.
Siempre he sentido que es mi hogar.

Siempre hay una manera, el sol
siempre sale, siempre tengo el mar para
reponer fuerzas viendo el horizonte y la

montaña para observer la majestuosidad
de la naturaleza desde las alturas.

Me duele ver a mi ciudad con miedo.
A los ciudadanos y turistas atemorizados.
Expectantes de la siguiente masacre
que gente descorazonada pretende co-
meter en cualquier momento.  No se pue-
de vivir con miedo. Hay que ser más
atentos, estar alerta, pero no tener mie-
do ni tan siquiera al miedo.

Estos eventos desafortunados pueden
pasar en cualquier otra ciudad grande.
Tomo asiento en la plaza del Sol en Gra-
cia, observ0 la gente pasar, los niños vu-
elven al cole, la ciudad vuelve a la nor-
malidad. Refelxiono. Pienso que la ciu-
dad donde uno habita es como la persona
que uno ama. No es un concepto fácil de
entender. Pero, puedo decir que, cuan-
do soy capaz de sentir de esta manera, cu-
ando soy capaz de amar sin estar exce-
sivamente vinculada a la necesidad de ese
amor, me siento más íntima y estrecha-
mente vinculada a mi pareja y en este
caso a mi ciudad. Estoy más dispuesta a
compartir lo que soy y lo que deseo, por-
que en última instancia no estoy vivien-
do bajo la idea de que no puedo - por mi
bien y mi bienestar- estar sin esa perso-
na ni vivir en ese lugar. 

La necesidad de separarse de la re-
lación o de una ciudad como algo de lo
que depende mi supervivencia es ver-
daderamente una manera de experi-
mentar una conexión más profunda, la
intimidad y el amor. Porque puedo
amar por mi deseo de amar, no mi ne-
cesidad de amar, no mi necesidad de su
presencia, no mi corazón agarrando a su
corazón por miedo. Es un amor más
puro y más significativo. Y, al final, ¿no
es eso lo que todos deseamos? ¿No es eso
el punto de todo esto? Vivir sin miedo,
amar sin miedo, caminar sin miedo. Y
ser libres, de corazón, de pensamiento
y de espíritu.

Sin miedo al miedo.

4Sin miedo al miedo

No fa gaire temps, estaven en qüestió al-
gunes llibertats nacionals d'aquest país.
Ara, ho estan totes. L'agressivitat de les
institucions de l'Estat no es limita al Go-
vern o el Parlament, sinó que a hores d'a-
ra afecta la immensa majoria dels mu-
nicipis catalans; els mitjans de comuni-
cació que els desagraden, com és el cas de
mitjans del nostre col·lectiu que han re-
but requeriments perquè deixin de pu-
blicitar el referèndum, i finalment els drets
cívics de tots els ciutadans, també els que
tenen decidit –legítimament i cívica-
ment– votar contra la independència. Ca-
talunya sembla estar, de fet, sota un es-
tat d'excepció decretat, però no declarat.

Tot plegat ha generat una situació in-
sostenible, que només pot superar-se se-

guint per la via democràtica. És per això
que els mitjans generalistes, temàtics i
locals i territorials, els que estem més ar-
ran de carrer, demanem a la ciutadania
que es mobilitzi el pròxim 1 d'octubre,
que manifesti el nivell de voluntat de so-
birania d'aquest país i el desig de de-
mocràcia dels ciutadans. Cedir a la por
seria incompatible amb un futur de dig-
nitat democràtica.

Els mitjans de comunicació de
proximitat mantindrem el nostre com-
promís amb el poble al qual ens adre-
cem. Informarem i donarem veu amb
llibertat a una societat que vol estar in-
formada i opinar. Hi som i hi serem,
com ho hem fet sempre, com feu els
nostres lectors.

per Associació de Mitjans d'Informació i Comunicació (AMIC)

4Per un futur sense amenaces

La ciutat a la xarxa

#1OACornellà #AdéuAlsPisa #Assetjament

@VidalAragones: Ni la repressió de l'Es-
tat, ni els governs municipals del PSC, ni
les amenaces del govern ens aturaran! Pel
referèndum, autoorganització popular!

@Misifunoski: Fill, veus aquest bloc de
pisos? Fa uns anys hi havia un cine. La
desmemòria a Cornellà va a ritme de per-
foradora.

@arnaufunes: La veritat és que m'han fet
patir una mica aquests que ens escridas-
saven a #Asemblea24S #Zaragoza. Han
estat 5 hores "Cara al Sol", els pobres.
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari

demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits

Pàgines especials
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Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“És l’Estat espanyol qui tria la via
unilateral per impedir la democràcia”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

3Parlem del Baix Llobregat. Al
Delta i també a la zona d’Esplu-
gues s’estan desencallant deman-
des històriques, com la connexió
més directa entre Sant Just i Es-
plugues amb Trambaix o l’amplia-
ció de l’Hospital de Viladecans.
Invertir en aquest territori és una
prioritat del Govern?
És una prioritat del Govern millorar
les condicions de vida dels ciutadans
arreu del país, òbviament també en
aquesta zona. Dit això, és cert que hi
ha una part d’aquestes inversions
que s’han reclamat llargament i que
estem trobant la manera de poder-
les fer. L’Hospital de Viladecans, el
desplegament del transport públic
en el conjunt de la comarca... L’estem
impulsant, no només amb el Tram-
baix sinó també amb un reordena-
ment d’alguns dels serveis fets a
través dels Ferrocarrils de la Genera-
litat de Catalunya.

Parlant de trens, a l’Hospitalet de
Llobregat el que esperen amb
candeletes és l’arribada de la
Línia 10 del metro. Ara ja hi ha ca-
lendari, però els veïns s’ho pre-
nen amb cautela. Pot prometre
que es complirà i que el 2019 s’o-
briran les estacions?
No cal que ho prometi. Només cal
observar el que fem. Vam dir que
tancaríem la presó Model, tothom
deia que era impossible i la vam tan-
car. Vam dir que faríem la Renda Ga-
rantida de Ciutadania, tothom deia
que no ens en sortiríem i l’hem fet.
Vam dir que universalitzaríem la
Salut, tothom deia que no ho acon-
seguiríem i l’hem universalitzat. Vam
dir que posaríem més mestres i pro-

fessors que mai en la història del
país, tothom estava convençut que
no ho faríem i ho hem fet... 

Amb el metro de l’Hospitalet
també serà així?
Insisteixo: crec que els fets parlen
per si sols i que cada dia demos-
trem que allò que prometem ho
complim. Evidentment, si ens ajuda
tothom serà més fàcil, mentre que
si tothom ens posa traves serà molt
més difícil. Però el nostre compro-
mís és absolutament ferm. 

On també hi ha un compromís o,
més ben dit, una voluntat ferma
de fer possible una comarca in-
dependent és al Baix Llobregat

Nord. La plataforma ‘El Montser-
ratí és comarca’ es va presentar
amb força abans de l’estiu. Ho
veuria amb bons ulls vostè?
En tot cas, el que és rellevant és
com ho veuen els habitants d’a-
questa àrea. Tothom és conscient
de les dificultats d’estructuració
del Baix Llobregat en el seu con-
junt i també de les comarques del
seu entorn. De l’enorme diversitat
des d’un punt de vista geogràfic,
demogràfic, econòmic... Hi ha mu-
nicipis, com per exemple Castell-
bisbal o Ullastrell, que s’aboquen
al Baix Llobregat però que formen
part de la comarca del Vallès Occi-
dental, i que és molt rellevant la
seva opinió. Perquè suposo que
ningú vol crear una comarca en
contra de l’opinió de la gent que hi
viu, no?

[Silenci]
O el cas del Bruc, que tot i estar abo-
cat també al Baix Llobregat forma
part de la comarca de l’Anoia. O el
d’alguns municipis que són de l’Alt
Penedès o la realitat d’alguns po-
bles agregats, com Sant Joan Sa-
mora, etcètera. Bé, del que es tracta
sobretot és de tenir en compte l’opi-
nió dels ciutadans d’aquests munici-
pis i de buscar les millors estructures
possibles. 

En tot cas, si hi hagués un suport
prou clar per fer una nova co-
marca al Montserratí, a vostè li
semblaria bé?
A nosaltres sempre ens sembla bé
escoltar l’opinió de la gent. Estem
segurs que som els que més ens es-
forcem per donar oportunitats per-
què la gent decideixi, opini, voti... I,
per tant, insisteixo: són els habitants
d’aquesta zona els que han de tro-
bar la millor manera d’organitzar-se.
Perquè és possible que alguns pre-
fereixin tenir com a ciutat de refe-
rència Terrassa, Vilafranca, Igualada,
Sant Feliu de Llobregat... No ho sé.
Tots plegats haurem de decidir la
millor organització possible. 

El Baix Llobregat és una comarca
molt heterogènia, vostè ara ho
comentava. Però en els últims
anys ha compartit una lluita co-
muna: la de la crisi econòmica.
Com la resta del país, sí.

A Cornellà, per exemple, l’alcalde
Balmón ens deia que, durant els
anys de crisi, els ajuntaments
s’han sentit molt sols a l’hora de fer
front als seus efectes, en al·lusió a
la Generalitat. 
Té tota la raó i és evident que jo
també la tinc quan dic que això ha
canviat dràsticament. 

Des de l’arribada de Junts pel Sí
al Govern ja no es pot sostenir
una afirmació així?
Jo estic convençut que l’esforç de

tots ha fet possible canviar dràsti-
cament aquesta realitat, que jo
també vaig patir com a alcalde.

Per tant, vostè, com a exalcalde,
comparteix aquesta impressió
de Balmón.
Certament. Almenys expressada
en aquests termes que vostè m’ha
citat. Si hi ha algun matís que ha
omès, no ho sé... [Somriu].

Com a mínim explícit, no.
En aquest sentit, doncs, estic total-
ment d’acord que els ajuntaments
molt sovint han aguantat una part
important de la crisi econòmica, al-
hora que remarco que aquesta si-
tuació ha canviat molt.

Des de l’arribada de Junts pel Sí
al Govern.
Jo no he dit això. He dit que és evi-
dent que ara ha canviat.

D’acord, però a què ho atribueix?
Al canvi de Govern? A què la part
més dura de la crisi sembla que ja
ha passat?
A què hem fet un esforç molt im-
portant des del Govern per con-
trolar la tresoreria i poder fer front
a les responsabilitats que teníem
amb els ajuntaments, amb les fa-
mílies, amb els proveïdors... És el
que li deia al principi. Crec, since-
rament, que hi ha hagut una mi-
llora molt significativa.

El context econòmic no els ha
ajudat?
Malauradament, a nosaltres els
beneficis del context econòmic
ens arriben molt tard. Primer per-
què el govern espanyol calcula
sistemàticament a la baixa les
bestretes del sistema de finança-
ment i, segon, perquè liquida al
cap de dos anys i set mesos. Però,
malgrat tot, la situació ha canviat
radicalment. Segur que si li tor-
nés a preguntar al senyor Balmón
li diria que ha notat una millora
molt substancial.

Així ho farem quan tinguem l’o-
casió de tornar-lo a entrevistar.
D’acord. I si no fos així, em fan un
truc o organitzem una entrevista
conjunta amb ell, cosa que també
és possible i seria original.

Queda escrit.
Per part meva seria un plaer.<

“Hem fet un esforç molt important per
complir millor amb els ajuntaments” 

“Estic totalment

compromès 

amb l’àrea 

metropolitana: els

fets ho demostren”

“Malauradament,

a nosaltres els

beneficis del

context econòmic

ens arriben tard”
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AGENDA NACIONAL4La ciutat
més gran de Baix Llobregat està
vivint els dies previs al referèn-
dum de l’1-O amb intensitat. Si en
un principi el debat es va centrar
en la necessitat o no de cedir es-
pais municipals perquè la gent
pogués votar, aquests últims dies
els esdeveniments han col·locat
l’epicentre de la discussió en el
dret d’expressió. 

I és que les detencions d’alts
càrrecs de la Generalitat del 20 de
setembre, els registres a im-
premtes i l’assetjament als mit-
jans de comunicació han escalfat
els ànims i han sumat a la causa
del referèndum a persones que,
a priori, en recelaven o no n’es-
taven convençudes.

Però anant enrere en la línia
cronològica dels fets, es pot dir
que l’Ajuntament va ser dels pri-
mers que va tancar la porta a
col·laborar amb l’1-O. Aquell fa-
mós “no sé de què em parla” que
va dedicar l’alcalde Antoni Bal-
món al referèndum en directe a
Catalunya Ràdio poc després del
seu anunci per part del Govern,
va anar acompanyat d’una moció
aprovada al Ple on s’assegurava
que el consistori “respectarà la le-
galitat” si es demana la seva
col·laboració en cas que es con-
voqui formalment el referèn-
dum. Línia Cornellà s’ha posat en
contacte amb l’Ajuntament per
saber el seu posicionament al
respecte després de la convoca-
tòria oficial de l’1-O de principis
de mes, però fonts municipals
han indicat que no faran cap co-
mentari al respecte.

Malgrat la manca de suport
municipal, les entitats i partits so-
biranistes van posar en marxa la

campanya pel referèndum. Una
campanya que no s’ha vist
exempta de polèmica, després
que diferents col·lectius hagin
denunciat la retirada de pancar-
tes a favor de l’1-O per part de la
brigada municipal. Ho han fet a
través d’una instància municipal
on qualifiquen els fets “d’atemp-
tat contra la llibertat d’expressió”.
L’escenificació de la protesta va
tenir lloc el dia 18 davant del con-
sistori, quan membres de l’ANC,
Òmnium, Súmate, ERC, PDe-
CAT i Cornellà En Comú (CeC)
van fer una crida per la demo-
cràcia i perquè l’1-O s’obrin els
col·legis electorals habituals.

Interpel·lats sobre aquests
fets, les mateixes fonts municipals
han evitat fer cap comentari.

CRIDA A LA PARTICIPACIÓ
Sigui com sigui, la ciutat està ju-
gant un paper important en tot
plegat. De fet, una de les figures
més representatives del dret a de-
cidir i de la història de la ciutat, l’e-
xalcalde Frederic Prieto, va im-
pulsar un manifest a principis de
mes en el qual es fa una crida a vo-
tar l’1-O, el qual ha rebut el suport
de prop d’un centenar d’alcaldes,

regidors i exrepresentants polítics
de la comarca, alguns d’ells de for-
macions com ICV o el PSC. 

Per altra banda, el Patronat va
acollir el dia 17 un acte a favor de
l’1-O amb el mateix Prieto, el di-
putat Lluís Llach i David Com-
panyon, mentre que el dia 22 va
ser l’epicentre d’una xerrada a fa-
vor de l’autodeterminació. 

FUNES, INCREPAT A SARAGOSSA
Una de les imatges més tristes d’a-
quests dies va ser l’assetjament
per part de 400 ultres que van pa-
tir càrrecs electes de tota Espan-
ya a un pavelló de Saragossa el dia
24, on s’havien reunit per recla-
mar una solució política al con-
flicte amb l’Estat. El cap de files
ecosocialista al Ple, Arnau Funes,
ho va viure en primera persona.
“Ens van dir de tot”, explica a
aquesta publicació. A més, re-
corda com un policia –un dels
pocs que hi havia per protegir els
càrrecs– els va instar a no sortir
del pabelló perquè “provocaven”
els manifestants. Tot i els inci-
dents, Funes posa èmfasi en la
“valentia” dels polítics que van
participar-hi, cosa que considera
“una evolució important”. 

Mobilització en contra de la retirada de cartells de l’1-O a la ciutat. Foto: CeC

Els sobiranistes es mobilitzen
per poder votar l’1-O

» Balmón no cedirà locals i l’exalcalde Prieto crida a participar-hi
» El regidor Funes, testimoni directe de l’assetjament ultra a Saragossa 

Adéu als Pisa: Cornellà es
queda sense cinemes de barri

MEMÒRIA4Quaranta-sis anys
després, la ciutat diu adéu a un
dels últims cinemes de barri de
la comarca. Els Cinemes Pisa van
ser enderrocats a l’agost per do-
nar pas a edificis de pisos. 

D’aquesta manera, els Pisa
s’afegeixen als Titán, Avenida,
Bel o Sandor, noms que ja for-
men part de la història de Cor-
nellà i del Baix Llobregat. I és
que la desaparició dels Pisa su-
posa la fi de l’últim cinema de
barri que quedava a la ciutat, la
qual, ara per ara, només comp-

ta amb els multicinemes de l’S-
plau per gaudir del setè art. 

Aquests terrenys pertanyen
a l’Institut Metropolità de Pro-
moció de Sòl i Gestió Patrimo-
nial (IMPSOL), a qui els va ce-
dir el consistori per fer habitat-
ge social. De fet, la voluntat del
govern municipal és encarregar-
se de construir directament els
pisos, però els comptes pressu-
postaris no ho permeten. 

Sigui com sigui, el que és cert
és que Cornellà ha perdut aquest
estiu una part de la seva història.

La preocupació per les beques
menjador marca el nou curs

ENSENYAMENT4El curs escolar
ha arrencat a la ciutat amb més
de 12.000 alumnes, dels quals
7.475 corresponen a l’educació
infantil i primària, 3.120 a se-
cundària, 1.447 als cicles for-
matius de grau mitjà i superior
i 612 a batxillerat. 

Destaca la creació de dos
grups més de P3 –a les escoles
Abat Oliba i l’Areny–, un de
P5 –a l’escola Gaudí– i un de se-
gon de primària a l’Abat Oliba.
Pel que fa a la secundària, l’ins-
titut Francesc Macià inaugura un
nou primer d’ESO. 

Tanmateix, la preocupació
per les beques menjador ha mar-
cat l’inici de curs. La Federació
d’Associacions de Pares i Mares
de Catalunya (FAPAC) comarcal
ha alertat sobre el futur d’aquests
ajuts que reben els alumnes que
han començat la secundària
aquest any. I és que la imple-
mentació de la jornada compac-
tada als instituts provoca el tan-
cament de menjadors. Una pre-
ocupació que han elevat al Síndic
local, el qual ha obert una Ini-
ciativa d’Ofici dirigida a la Sindi-
catura de Greuges de Catalunya. 

Successos | Detinguda per fer avisos de bomba falsos
Una treballadora d’un hotel de Cornellà va ser detinguda a mitjans de setembre acusada

d’haver estat la responsable de dues falses amenaces de bomba que van obligar a 
desallotjar 196 persones de l’hotel dos dies després dels atacs terroristes a Barcelona i 
Cambrils. L’avís va obligar a evacuar els clients i reallotjar-los a establiments propers. 

L’edifici dels cinemes va ser enderrocat a l’agost. Foto: Twitter (@Misifunoski)
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Sant Ildefons estrena 
pista poliesportiva reixada

EQUIPAMENTS4L’Ajuntament
ha instal·lat a la plaça de Sant Il-
defons una nova pista polies-
portiva amb el perímetre reixat,
com les que hi ha a altres punts
de la ciutat, per tal que els infants
i joves practiquin esport sense
que la pilota pugui sortir del re-
cinte. Concretament, la instal·la-
ció ocupa una superfície de 17
per 28 metres, i consta d'una pis-
ta de futbol sala i dues de mini-

bàsquet amb quatre cistelles.
D’aquesta manera, es contri-
bueix a millorar la convivència
en l'espai públic, ja que els joves
jugaven a pilota a qualsevol es-
pai obert del barri i creaven
conflictes amb veïns i comer-
ciants, en especial pels cops a les
persianes metàl·liques. 

A més, el consistori conside-
ra que fomenta l'exercici físic i
incideix en la qualitat de vida.

El Citilab vol crear un videojoc
d’estalvi energètic en dos dies
INNOVACIÓ4Cinquanta estu-
diants de secundària de 9 centres
educatius d'arreu de Catalunya
han estat convidats a participar
en el Citilab en una iniciativa sin-
gular: hauran de dissenyar i cre-
ar un videojoc sobre estalvi ener-
gètic i sostenibilitat en un temps
rècord: 48 hores. 

L’objectiu de la jornada és fo-
mentar el treball en equip per tal
de generar un videojoc de sen-
sibilització sobre medi ambient
centrat en les ciutats intel·li-
gents. Durant el procés, comp-
taran amb l’acompanyament
d’un mentor que contribuirà a
millorar la complexitat dels jocs
plantejats. L’Institut Cornellà i el

Martí i Pol seran els represen-
tants locals de la iniciativa, en la
qual també hi participaran cen-
tres com l’Escola Garbí d’Es-
plugues, els Maristes de Bada-
lona, l’Agora Sant Cugat,  Insti-
tut Quercus de Sant Joan de Vi-
latorrada, Nostra Senyora de
Montserrat de Rubí o la Saint
Peter’s School de Barcelona, que
coorganitza l’acte. 

Finalment, l’activitat con-
clourà amb una presentació dels
resultats a càrrec de cadascun
dels grups. I ja per acabar, tindrà
lloc el lliurament de premis,
atorgats per un jurat composat
per professionals de l’àmbit dels
jocs i les smart cities.

MOBILITAT4Els passos de via-
nants propers a escoles més uti-
litzats estrenen disseny. L’Ajun-
tament ha decidit repintar-los
amb colors cridaners per tal de
reforçar la seguretat, en una
nova campanya per intentar dis-
minuir els accidents viaris. 

En aquest cas, està previst
senyalitzar els passos de major
utilització al voltant de cadas-
cuna de les 20 escoles i 8 llars
d’infants de la ciutat, ja que la
Guàrdia Urbana explica que la
població de risc són els nens i la
gent gran, precisament la po-
blació majoritària que fa servir
aquests passos de vianants en
concret. La Guàrdia Urbana ex-
plica que generalment la causa
d’accidents són badades del via-
nant, que no mira adequada-
ment quan irromp a la calçada.

A més de repintar les bandes
horitzontals dels passos de via-
nants, els espais lliures s’estan
pintant de colors vius i llampants
amb pintura antilliscant. D’a-
questa manera, els conductors
veuran de forma cridanera que
s’apropen a una zona especial i
que per tant han d’extremar la
precaució. Aquesta novetat es
complementarà amb bandes li-
mitadores de velocitat, es pinta-
rà un missatge pels vianants per

tal que sempre mirin abans de
creuar, i també s’instal·laran
senyals verticals de precaució.
L’objectiu és reduir al mínim l’ac-
cidentalitat en els passos de via-
nants, tenint en compte que en
una ciutat densa, com és Cor-
nellà, hi ha d’haver moltes si-
tuacions de convivència i inter-
acció entre la mobilitat rodada i
la mobilitat a peu. 

El consistori ha recordat que
la Guàrdia Urbana realitza des
del curs 1983-1984 activitats
d’educació viària a les escoles de
la ciutat. Ofereix diferents acti-

vitats segons  l’etapa escolar,
que cada centre pot consultar i
concertar a través de l’apartat de
Propostes educatives de la web
municipal. Aquest curs passat
2016-2017 es van impartir un to-
tal de 268 hores lectives als cen-
tres escolars, més 1,5 hores en
una obra de teatre que es va re-
presentar a l’Auditori. 

Així mateix, s’han fet xerra-
des de sensibilització dirigides a
gent gran  sobre la importància
de respectar les normes de cir-
culació com a forma de preven-
ció d’accidents en l’àmbit urbà.

Els infants de l’escola l’Areny ja creuen pels nous passos. Foto: Ajuntament

Nous passos de vianants per
millorar la seguretat dels nens
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LA QUINZENA4El festival de
dansa impulsat per Cornellà,
Barcelona, l’Hospitalet, Esplu-
gues, Badalona, Sant Adrià i San-
ta Coloma comença a definir-se. 

La Quinzena tindrà lloc entre
l’1 i el 18 de març del 2018, i el de-
tall de la programació no es co-
neixerà fins al pròxim mes de no-
vembre. Els organitzadors pre-
veuen espectacles de passi únic
per afavorir el moviment d’es-
pectadors entre les ciutats, però
també es preveu que hi hagi es-
pectacles que es representin en
més d’una població. A més, tot i

que en principi es treballava so-
bre un pressupost de 800.000
euros, finalment s’ha sabut que la
xifra puja fins als 1,2 milions.

L’objectiu és fer arribar la
dansa a tots els racons de l’àrea
metropolitana, i és per això que
també hi haurà representacions
a espais “atípics” com el metro.
Una de les vessants a l’hora de
definir la programació serà la
promoció de les produccions lo-
cals i la implicació de col·lectius
vinculats a estils com el hip-hop
o el break dance, per eixamplar
el vessant social del festival.

TEATRE4L’1 d’octubre es lliu-
raran dues guerres a l’Auditori
de Cornellà. Una, la clàssica, la
reconeixible, l’evident, el con-
flicte armat per antonomàsia.
L’altra, la interior, la silenciosa,
la tabú, la personal. El resultat
és l’obra La Treva, de Donald
Margulies, dirigida per Julio
Manrique i interpretada per
Clara Segura, Ramon Madaula,
Mima Riera i David Selvas. Re-
pertori de luxe per una de les
obres més destacades de la pas-
sada temporada. 

Els fets ens traslladen al
2009, als Estats Units, sis anys
després d’haver envaït l’Iraq.
La Sarah, una prestigiosa fotò-
grafa de guerra, torna de l’Iraq al
seu apartament, a Brooklyn. Ha
resultat greument ferida a cau-
sa de l’esclat d’una bomba men-
tre cobria el conflicte. L’acom-
panya el James, també reporter
de guerra, que després de patir
una crisi nerviosa i abandonar

l’escenari del conflicte, ha hagut
de tornar a buscar la seva dona.
Un cop a casa, hauran de cica-
tritzar les ferides. La visita del Ri-
chard, editor i bon amic de la pa-
rella, acompanyat de la seva
nova xicota, la jove i ingènua
Mandy, farà que la Sarah i el Ja-
mes revisin el seu projecte de
vida i de parella. 

Un any de treva perquè ca-
dascú decideixi, finalment, què

vol fer amb la seva vida. Així, les
dues guerres es materialitzen a
sobre de l’escenari, amb ferides
evidents i altres que a priori
passen desapercebudes, però
que a poc a poc es van apoderant
de la situació. “Acompanyar-los
durant una estona lliurant les se-
ves pròpies guerres, ens pot aju-
dar, ni que sigui remotament, a
curar les ferides de les nostres”,
en paraules de Julio Manrique.

L’obra reflexiona sobre les guerres internes i externes. Foto: Felipe Mena

‘La Treva’ portarà la guerra
armada i la interior a l’Auditori

El festival metropolità de 
dansa serà de l’1 al 18 de març

CAMPANYA4Tretze botigues
del Centre i Gavarra adherides
a Cornellà Compra a Casa comp-
ten, des del 25 de setembre,
amb un inquilí als seus apara-
dors. Es tracta d’un clic de Play-
mobil que, a diferència dels
seus congèneres, no passarà
desapercebut, ja que és de mida
XXL. D’aquesta manera, les bo-
tigues de la ciutat s’han volgut
sumar a la febre dels Playmobils
que envairà Cornellà els dies 7 i
8 d’octubre de la mà de la Fira
de col·leccionisme Playmobil. 

La campanya dels comer-
ciants cornellanencs però, no es
queda aquí, ja que els clients po-
den optar a aconseguir un clic
gegant –d’uns 80 centímetres–
si descobreixen quin personat-
ge és a cada comerç i ho anoten
en una butlleta que posen a dis-
posició els comerciants i que
també es pot descarregar de la
pàgina web de l’Ajuntament.
Un cop omplerta, caldrà dipo-
sitar-la a l’entrada de la mostra
dels dies 7 i 8 a la Fira de Cor-

nellà, per tal d’entrar en el sor-
teig de quatre clics gegants. 

Pel que fa a la fira de l’octu-
bre, els aficionats als clics i els
nostàlgics podran gaudir de més
de 3.000 metres quadrats de su-
perfície dedicats al món Play-
mobil, amb una zona comercial,
tallers i un altre espai amb dio-
rames que representaran diver-
ses escenes històriques, d’ac-

tualitat o d’altre tipus. Els infants,
per la seva banda, podran parti-
cipar en el Concurs Infantil de
Diorames, inscrivint-se prèvia-
ment al portal www.esplay.cat.
Els guanyadors rebran material
escolar d’Abacus.

L’entrada a la fira té un preu
de 3 euros, tot i que és gratuïta
per als menors de dos anys i de
12 si són residents a la ciutat.

El furor pels clics arriba a Cornellà. Foto: Esplay

Els aparadors de la ciutat
s’omplen de clics gegants

Estudi | Els supermercats de proximitat, els més sostenibles
Segons un estudi de l’Associació Espanyola de Distribuïdors, Autoserveis i Supermercats 
(Asedas), el supermercat de proximitat és el més sostenible medi ambientalment parlant. 
Entre les raons que esgrimeix el document, destaca el fet que un 85% dels seus clients s’hi 
desplacen a peu i que aquests establiments no necessiten grans accions urbanístiques. 

Tradició | Gavarra viu intensament la seva festa gran
El setembre és sinònim de festa grossa al barri de La Gavarra-Lindavista, i ho ha estat un 

any més amb música, dansa, gastronomia, festes infantils i tradicions populars. Amb la plaça 
Catalunya com a epicentre, centenars de persones van gaudir de tastos de vins i caves, de truites, 

sardinada, vermut solidari, espectacle de Diables... Començant el curs de la millor manera.

Comerç

L’ABC condemna els 
“episodis coercitius” de l’Estat

AGENDA NACIONAL4L’Agru-
pament de Botiguers i Comer-
ciants de Catalunya (ABC) ha
emès un comunicat on con-
demna “els episodis coercitius”
que l’Estat està portant a terme
a Catalunya, en referència a les
detencions del dimecres dia 20
d’alts càrrecs de la Generalitat
que estaven ajudant a preparar
el referèndum de l’1-O.

“En tant que som represen-
tants de comerciants de tot el te-
rritori català, amb diferents cre-
ences i sensibilitats polítiques,
defensem el respecte. La lliber-
tat de pensament i d’expressió

són drets essencials i irrenun-
ciables de la nostra societat”, as-
senyala l’ABC a la nota enviada. 

Pel que fa a les detencions
produïdes, l’entitat les titlla “d’ar-
bitràries, discriminatòries i re-
pressives”, uns actes “antide-
mocràtics i totalment fora de
lloc”. En aquesta línia, l’ABC
assegura que sempre defensaran
que els ciutadans puguin exercir
el seu dret a decidir. 

La nota acaba exigint res-
pecte a les institucions catalanes
i la llibertat d’uns detinguts que,
remarquen, estaven complint
amb “les seves funcions”. 

Manifestació a BCN contra les detencions. Foto: Twitter (@assembleasmxi)
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4Pas endavant en la lluita contra
els efectes de les clàusules abusives
dels bancs. La Diputació de Barce-
lona i l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia
de Barcelona (ICAB) han signat un
acord que preveu el desplaçament
d’advocats a les dependències dels
Serveis Públics de Consum de les
comarques barcelonines que, prè-
via visita concertada, atendran de
forma individualitzada les consul-
tes dels consumidors. A més, tam-
bé rebran atenció personalitzada en
relació a la justícia gratuïta si deci-
deixen acudir a la via judicial. 

“Aquest conveni reforça el ser-
vei d’atenció al ciutadà de la Dipu-
tació i se suma als ja treballats en
matèria d’atenció jurídica”, explica
la presidenta de la Diputació, Mer-
cè Conesa, que considera “impres-
cindible garantir el servei al ciuta-
dà”. “Agraïm el paper de la Dipu-
tació en la firma de l’acord, ja que
ha permès aplegar mitjans per
defensar els drets de les persones”,
diu el degà de l’ICAB, Oriol Rusca.
“La proximitat és fonamental i,
en aquest sentit, el coneixement
que té la Diputació del territori ha
estat clau”, afegeix.

A TOTA LA DEMARCACIÓ
Aquest primer conveni cobrirà 22
Serveis Públics de Consum a sis co-

marques –Alt Penedès, Anoia, Baix
Llobregat, Barcelonès, Garraf i Ma-
resme–, una àrea amb prop d’un
milió i mig de persones. Les visites
es podran concertar fins al mes de
desembre, a excepció de l’agost, i
es faran, per tant, durant prop de 90
dies hàbils fins a finals d’any. En
aquest termini s’oferirà el servei 350
hores cada mes. En aquest sentit, la
diputada de Salut Pública i Consum,

Laura Martínez, destaca que “el
ciutadà, a través del seu ajunta-
ment, rebrà una atenció acurada i
personalitzada”. “També en rela-
ció a la justícia gratuïta si decideix
acudir a la via judicial”, remarca.

L’objectiu de Diputació és es-
tendre aquest servei d’assessora-
ment personalitzat sobre clàusules
abusives als 311 municipis de la de-
marcació. Així, la corporació con-
templa la firma de convenis amb la
resta d’Il·lustres Col·legis d’Advocats,

com són els de Granollers, Manre-
sa, Mataró, Sabadell, Sant Feliu de
Llobregat, Terrassa i Vic.

SUPORT AL CONSUMIDOR
Els acords amb els col·legis d’ad-
vocats se sumen a les accions de su-
port als consumidors que la Dipu-
tació impulsa des de fa mesos per
acompanyar-los en les reclama-
cions per les clàusules abusives.

Justament per atendre les con-
sultes, enguany s’ha augmentat
fins als 2 milions d’euros el pressu-
post destinat als Serveis Públics de
Consum. També s’ha intensificat la
formació específica en clàusules
abusives als tècnics d’aquests ser-
veis –77 municipals i set comarcals–
i s’han contractat les associacions
de consumidors més representati-
ves per fer 150 xerrades i tallers
arreu del territori.

En els 224 municipis que no
disposen de Servei Públic de Con-
sum propi, els ciutadans també re-
ben atenció a través de les Unitats
Mòbils d’Informació al Consumi-
dor (UMIC). Des de principis d’any, a
més, la Diputació ofereix consells i in-
formació sobre els protocols de les
entitats bancàries, adreces de con-
tacte, l’agenda d’accions formatives
i un formulari de reclamació a través
del seu web www.diba.cat.

Contra les clàusules abusives
» La Diputació de Barcelona i l’ICAB signen un conveni per assessorar de forma gratuïta els afectats

» L’acord s’estendrà a tota la demarcació i preveu el desplaçament d’advocats als municipis

4Connectar la ciutadania amb la
cohesió social, com a pilar bàsic de
l’estat del benestar, és un dels ob-
jectius estratègics del Pla de Man-
dat 2016-2019 de la Diputació de
Barcelona. 

A banda del suport que ja
presta als consumidors, la corpo-
ració impulsa en aquesta línia un
Pla de Xoc contra la Pobresa, que
vol donar resposta a l’empobri-
ment progressiu i al correspo-

nent increment del risc d’exclusió
social a la demarcació.

Com a accions concretes,
aquest Pla de Xoc contra la Po-
bresa inclou el programa de Fo-
ment de l’Ocupació, el Servei
d’Intermediació de Deutes de
l’Habitatge, el programa d’Audi-
tories i Intervenció en habitatges
en situació de pobresa energèti-
ca i el programa Targeta Moneder
amb impacte social.

Ciutadania i cohesió social

Conesa: “El conveni

reforça el servei 

d’atenció ciutadà 

de la Diputació”

Serveis

@diba

Els advocats assessoraran en les reclamacions sobre clàusules abusives dels bancs a petició dels consumidors. Fotos: iSotck i Arxiu
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FUTBOL4El curs 2017-18 ha co-
mençat amb bon peu per a la UE
Cornellà. I és que, després de sis
jornades, els verds s’han consoli-
dat a la part alta de la classifica-
ció (estan empatats a tot, excep-
te al goal average, contra el Mes-
talla, l’equip que marca l’última
plaça del play-off d’ascens) i han
mostrat una gran solidesa, espe-
cialment en defensa, en el tram
inicial de les competicions.

Després de sumar un punt de
sis en els primers partits, tres
victòries seguides a la lliga (a Al-
coi i contra l’Hércules i l’Ebro a
casa) van servir per disparar la
moral dels homes de Jordi Roger,
tot i que aquesta bona inèrcia tam-
bé va arribar a la seva fi el passat
diumenge 24, en la visita a un al-
tre dels candidats a l’ascens, el fi-
lial del Vila-real.

Els tres pròxims partits del
conjunt verd seran contra equips
no catalans (rebent el Formente-
ra i el Mestalla i visitant Son

Moix per jugar contra el Mallor-
ca), mentre que el dia 22 d’octu-
bre l’equip jugarà al Camp d’Es-
ports contra el Lleida Esportiu.

A UN PAS DE LA COPA RFEF
Les bones sensacions que l’equip
transmet en la lliga es repeteixen
a la Copa Federació. Els de Roger

van aconseguir accedir a la final
catalana de la competició el pas-
sat dia 20 després de guanyar con-
tra la UE Llagostera (1-2) gràcies
als gols de Miranda i Gordillo.

Els cornellanencs es jugaran
l’accés a la fase estatal de la com-
petició el pròxim dimecres 4 d’oc-
tubre a casa contra el Vilafranca.

Les sensacions són molt bones malgrat la derrota a Castelló. Foto: VCF

La UE Cornellà comença
la temporada amb bon peu

» Els verds estan empatats amb els equips de ‘play-off’ a la jornada 6
» L’equip es jugarà l’accés a la Copa RFEF a casa contra el Vilafranca

El CB Cornellà guanya 
el seu primer partit d’EBA

BÀSQUET4Victòria contundent
per fer desaparéixer els dubtes de
la pretemporada. El CB Cornellà
va encetar una nova temporada
a la lliga EBA amb un triomf
contundent al Parc Esportiu Llo-
bregat el passat dissabte 23 con-
tra el filial del Morabanc Ando-
rra (90-63) que fa que, provisio-
nalment, l’equip sigui al capda-
vant de la classificació.

Així, Xavi Pardina es va es-
trenar amb una victòria a la lliga
regular després que l’equip per-
dés els dos partits de la Lliga Ca-
talana EBA. El matx, però, va
arrencar amb domini del conjunt

del Principat, que es va adjudicar
el primer parcial per 17-25. A par-
tir d’aleshores, però, la maqui-
nària blava va funcionar a la per-
fecció i en tots els quarts van ano-
tar 20 punts o més. Bartomeu
Martínez, Joan Pau Pilán i Àlex
Sanmartín van tancar aquesta
primera actuació amb un mí-
nim de 20 de valoració.

El desplaçament a la pista
del JAC Sants de Roger Gri-
mau, la visita del Mataró Fei-
mat i els viatges a Palma de Ma-
llorca i Igualada seran els com-
promisos més immediats del
conjunt de Xavi Pardina.

ATLETISME4Lidia Rodríguez
ha passat a la història de la Cur-
sa de la Mercè. En la 39a edició
de la prova barcelonina, que es
va disputar el passat diumenge
17, l’atleta del Cornellà Atlètic no
només va aconseguir procla-
mar-se guanyadora de la prova,
sinó que va escriure el seu nom
en lletres daurades al palmarès
de la competició després d’a-
conseguir la millor marca his-
tòrica en les gairebé quatre dè-
cades en les quals s’ha disputat.

Rodríguez va aconseguir atu-
rar el cronòmetre en 34 minuts
i 12 segons després de comple-
tar els 10 quilòmetres del reco-
rregut que transcorrien, princi-
palment, pel centre de la capital
del país. La sabadellenca, que
també entrena amb Carles Cas-
tillejo, va aconseguir superar
dues de les eternes favorites en
aquesta prova i en aquesta dis-
tància, Janeth Becerra i Sílvia Se-
gura. Aquest triomf significa el
retorn de Rodríguez a la prime-

ra plana de l’atletisme, després
de dues temporades en les quals
les lesions (entre elles, una lesió
al pubis que no se li va diagnos-
ticar amb prou temps) van evi-
tar que la corredora del Corne-
llà Atlètic de 31 anys tingués la
continuïtat necessària per obte-
nir bons resultats.

El marroquí Mourad El Ban-
nouri va ser el vencedor en la ca-
tegoria masculina d’una cursa
que va aplegar més de 12.000
atletes a Barcelona.

Bàsquet | Ple de victòries del Basket Almeda per començar el curs
Estrena immillorable. El Basket Almeda ha començat la temporada 2017-18 guanyant els seus dos

primers partits i se situa al capdamunt del grup 1 de la primera fase de la Copa Catalunya 
femenina, juntament amb el GEiEG. Precisament les gironines seran el rival de les cornellanenques

en la tercera jornada de la competició. Altres partits pròxims seran contra Sant Nicolau o Cerdanyola.

Els de Xavi Pardina han començat el curs amb un triomf. Foto: CBC

Rècord cornellanenc a la Mercè
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AGENDA MENSUAL
DISSABTE 30 DE SETEMBRE
10:00 El Jazz & Beer festival, que fa que la mú-
sica i la cervesa es donin la mà, celebrarà la
seva cinquena edició el pròxim dissabte 30.
/ Plaça de l’Església.

TOTS ELS DIJOUS
17:00 Fins al dia 10 de desembre, tots els dijous
es farà una nova sessió del taller d’iniciació
al teatre. El preu és de 10 euros cada trimestre.
/ Centre de Recursos Juvenils i Associatius de
Cornellà (CRAJ).

DIUMENGE 1 D’OCTUBRE
12:00 Per començar l’octubre s’ha preparat
una visita guiada a la planta noble del Palau
Mercader. L’empresa Kuan Um s’encarrega-
rà de coordinar la sessió. Places limitades. /
Biblioteca La Bòbila.

FINS AL 30 DE SETEMBRE
Matí-Tarda Darrers dies en els quals es podrà
visitar l’exposició anomenada Prudenci Ber-
tana: l'ideari bàrbar. Aurora Bertrana: el vi-
rus de l'aventura, en memòria d’aquestes dues
figures. / Biblioteca Sant Ildefons.

FINS AL 29 D’OCTUBRE
Matí-Tarda L’exposició Neandertals a Catalun-

ya fa una repassada a l’aparició de l’Homo ne-
anderthalensis a partir de nous fòssils. Pro-
duïda per experts de la Universitat de Bar-
celona. / Museu Palau Mercader.

DIMECRES 27 DE SETEMBRE
18:00 El follet entremaliat és el nom d’una ac-
tivitat infantil a càrrec de la narradora Elisa-
beth Ulibarri pensada per a un públic fami-
liar i nens i nenes d’entre 6 mesos i 3 anys. /
Biblioteca Central de Cornellà.

DIUMENGE 1 D’OCTUBRE
11:30 La primera edició de la Jugatecambien-
tal del mes d’octubre s’anomenarà Cons-
truim un molí de vent. Activitat gratuïta. / Parc
de Can Mercader.

DISSABTE 7 D’OCTUBRE
18:30 Partit de bàsquet corresponent a la ter-
cera jornada del grup C-B de la lliga EBA en-
tre el CB Cornellà i el Mataró Feimat. / Parc
Esportiu Llobregat.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

De la mà de David Lluch, els més me-
nuts podran descobrir l’apassionant
món dels amfibis i els rèptils. / Bi-
blioteca Central de Cornellà.

‘Animals en acció’ permetrà
conèixer rèptils i amfibis

Dissabte 30 de setembre a les 12:00

El Club de Lectura Literària de la Bi-
blioteca Sant Ildefons arrencarà amb
una sessió que conduirà Ricardo Rei-
tano. Activitat gratuïta. / Biblioteca Sant
Ildefons.

Comença un nou curs
del Club de lectura

Dijous 28 de setembre a les 19:00

L’actor i director Julio Manrique diri-
geix La treva, una obra protagonitza-
da per figures com Clara Segura, Da-
vid Selvas, Ramon Madaula i Mima Rie-
ra. / Teatre Auditori.

Selvas, Segura, Riera i Madaula
protagonitzen ‘La treva’

Diumenge 1 d’octubre a les 19:00

Final de la fase catalana de la Copa Fe-
deració entre la UE Cornellà i l’FC Vi-
lafranca. El guanyador jugarà la fase
estatal. / Municipal de Cornellà.

La UE Cornellà es juga l’accés a 
la Copa RFEF contra el Vilafranca

Dimecres 4 d’octubre a les 20:30
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